
ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫ ПАРЛАМЕНТІ МӘЖІЛІСІНІҢ 

ЖАЛПЫ ОТЫРЫСЫ 
 

2016 жылғы 18 мамыр 
 

Отырысты Қазақстан Республикасы Парламенті Мәжілісінің Тӛрағасы 

Б.С.ІЗМҦХАМБЕТОВ жҥргізді. 

 

ТӚРАҒА. Қайырлы кҥн, қҧрметті депутаттар! Барлығыңызды тіркеуден 

ӛтулеріңізді сҧраймын. Тіркеу режимі қосылсын. 

Біздің бҥгінгі отырысымызға белгілі себептермен қатыспай отырған депутаттар: 

Айсина, Дулатбеков, Дьяченко, Мәкен, Омаров, Тілеухан, Тінікеев, Хахазов, Чирков. 

Жҧмысымызды бастау ҥшін қажетті кворум бар. Мәжілістің жалпы отырысын 

ашық деп жариялаймын. 

Қҧрметті әріптестер, 12 мамырда депутат Сҧлтанов Қуаныш Сҧлтанҧлының туған 

кҥні болды. 

 

ҚОЛ ШАПАЛАҚТАУ. 

 

ТӚРАҒА. 13 мамырда әріптесіміз Әбдірайым Бақытжан Жарылқасынҧлының туған 

кҥні болды. 

 

ҚОЛ ШАПАЛАҚТАУ. 

 

ТӚРАҒА. 16 мамырда Божко Владимир Карповичтің туған кҥні болды. 

 

ҚОЛ ШАПАЛАҚТАУ. 

 

ТӚРАҒА. Осы әріптестерімізді шын жҥректен қҧттықтап, зор денсаулық, 

отбастарына амандық, жҧмыстарына табыс тілейміз. 

Қҧрметті әріптестер, кҥн тәртібінің жобасы сіздерде бар. Сол бойынша қандай 

пікірлеріңіз болады? 

 

ОРНЫНАН. Қолдаймыз. 

 

ТӚРАҒА. Онда кҥн тәртібі бойынша дауыс берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Кҥн тәртібі бекітілді. 

Қҧрметті депутаттар, енді кҥн тәртібіндегі мәселелерді қарауға кӛшеміз. 

Бірінші мәселе - Қазақстан Республикасы Парламенті Мәжілісінің депутаты 

Р.В.Склярдың ӛкілеттігін мерзімінен бҧрын тоқтату туралы. 



Қҧрметті депутаттар, ӛздеріңіз білесіздер, әріптесіміз Роман Васильевич Скляр 

Қазақстан Республикасының Ҧлттық экономика вице-министрі болып тағайындалды. 

Осы мәселеге байланысты сӛз Қазақстан Республикасы Орталық сайлау 

комиссиясының мҥшесі Сәрсембаев Марат Алдаңғорҧлына беріледі. 

 

СӘРСЕМБАЕВ М.А. Қҧрметті Тӛраға! Қҧрметті депутаттар! Сіздерге Қазақстан 

Республикасы Орталық сайлау комиссиясы ҧсынымының мазмҧнын жеткізуге рҧқсат 

етіңіздер. 

"Қазақстан Республикасы Орталық сайлау комиссиясының 2016 жылғы 17 

мамырдағы №35 және №131 қаулыларына қосымша. 

Қазақстан Республикасы Парламентінің Мәжілісі. Ҧсыным. 

Қазақстан Республикасы Конституциясының 52-бабына, "Қазақстан 

Республикасының Парламенті және оның депутаттарының мәртебесі туралы" 1995 жылғы 

16 қазандағы Қазақстан Республикасы Конституциялық заңының 24-бабы 2, 3 және 8-

тармақтарына сәйкес және "Р.В.Скляр туралы" Қазақстан Республикасы Ҥкіметінің 2016 

жылғы 17 мамырдағы №293 қаулысы негізінде Қазақстан Республикасы Орталық сайлау 

комиссиясы Қазақстан Республикасы Парламенті Мәжілісінің депутаты Роман 

Васильевич Склярдың ӛкілеттігін мерзімнен бҧрын тоқтату туралы мәселені шешу ҥшін 

ҧсыным енгізіп отыр. 

Қазақстан Республикасы Орталық сайлау комиссиясының тӛрағасы 

Қ.Тҧрғанқҧлов". 

Назарларыңызға рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Марат Алдаңғорҧлы, рақмет Сізге. Орныңызға отырыңыз. 

Қҧрметті әріптестер, осы мәселе бойынша қаулының жобасы сіздерде бар. Сол 

бойынша дауыс берулеріңізді сҧраймын. Дауыс беру режимі қосылсын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Қаулы қабылданды. 

Қҧрметті әріптестер, Роман Васильевичке Парламент қабырғасында бірлесіп 

атқарған жҧмысы ҥшін шын жҥректен алғыс айтамыз. Алдағы уақытта да жаңа қызметті 

абыроймен атқаруына тілектестік білдіреміз. 

 

ҚОЛ ШАПАЛАҚТАУ. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз Роман Васильевичке беріледі. 

 

СКЛЯР Р.В. Қҧрметті Бақтықожа Салахатдинҧлы! Қҧрметті әріптестер! Ең 

алдымен Қазақстан Республикасы Парламентіне келуіме себепші болған біздің 

Елбасымыз, "Нҧр Отан" партиясының Тӛрағасы Нҧрсҧлтан Әбішҧлына зор алғыс 

айтамын. 

 

ҚОЛ ШАПАЛАҚТАУ. 

 



СКЛЯР Р.В. Я также хочу искренне поблагодарить вас, уважаемые коллеги, ува-

жаемые депутаты, руководство нашей Палаты в лице Бактыкожи Салахатдиновича, за 

поддержку, которую вы мне оказывали.  

Отдельно хочу отметить высокопрофессиональный Аппарат Палаты Парламента. Я 

абсолютно убежден, что все мы, депутаты Мажилиса Парламента шестого созыва, пусть 

даже и бывшие, будем с честью выполнять задачи, поставленные перед нами Лидером 

Нации, руководителем нашего государства, руководителем партии, и оправдаем доверие 

нашего народа. Большое спасибо. 

 

ҚОЛ ШАПАЛАҚТАУ. 

 

ТӚРАҒА. Роман Васильевич, Сізге толайым табыс тілейміз. Кӛп рақмет. Сау 

болыңыз. 

Келесі мәселе - Қазақстан Республикасы Ҥкіметінің және Республикалық 

бюджеттің атқарылуын бақылау жӛніндегі есеп комитетінің 2015 жылғы республикалық 

бюджеттің атқарылуы туралы есептері бойынша қорытынды әзірлеу жӛнінде. Бҧл мәселе 

бойынша сӛз Қаржы және бюджет комитетінің тӛрайымы депутат Қарақҧсова Гҥлжан 

Жанпейісқызына беріледі. 

 

ҚАРАҚҦСОВА Г.Ж. Қҧрметті Бақтықожа Салахатдинҧлы! Қҧрметті әріптестер! 

Қазақстан Республикасының Ҥкіметі 2016 жылғы 16 сәуірде Қазақстан Республикасы 

Парламентінің қарауына 2015 жылғы республикалық бюджеттің атқарылуы туралы есепті 

енгізді. 

2016 жылғы 13 маусымда Парламент қарауына Есеп комитетінің 2015 жылғы 

республикалық бюджеттің атқарылуы туралы есебі (Қазақстан Республикасы Ҥкіметінің 

есебіне қорытынды) енгізілді. 

Бюджеттің атқарылуы 2015 жылы 99,8 пайызды қҧрады. 16 миллиард теңге 

игерілмеді.  

26 бюджеттік бағдарлама әкімшісінің 50 пайызы бюджет қаражатын толық 

игермеген. 

Қаржы және бюджет комитеті аталған есептерді қарап, 2016 жылғы 22 маусымға 

дейін қорытынды әзірлеуге дайын. Қолдауларыңызды сҧраймын. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет, Гҥлжан Жанпейісқызы. 

Қҧрметті әріптестер, қандай пікірлеріңіз бар? 

 

ОРНЫНАН. Қолдаймыз. 

 

ТӚРАҒА. Онда қаулының жобасы сіздерде бар, сол бойынша дауыс берулеріңізді 

сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Қаулы қабылданды. 

Келесі мәселе - "1998 жылғы 6 шілдедегі Қазақстан Республикасы мен Ресей 

Федерациясы арасындағы Жер қойнауын пайдалануға арналған егемендік қҧқықтарды 



жҥзеге асыру мақсатында Каспий теңізі солтҥстік бӛлігінің тҥбін межелеу туралы 

келісімге Хаттамаға ӛзгеріс енгізу туралы Хаттаманы ратификациялау туралы" Қазақстан 

Республикасы Заңының жобасы бойынша қорытынды әзірлеу жӛнінде. Бҧл мәселе 

бойынша сӛз Халықаралық істер, қорғаныс және қауіпсіздік комитетінің тӛрағасы депутат 

Мәулен Сағатханҧлы Әшімбаевқа беріледі. 

 

 ӘШІМБАЕВ М.С. Қҧрметті Бақтықожа Салахатдинҧлы! Қҧрметті әріптестер! Осы 

келісім Қазақстан мен Ресейдің уәкілетті ҧйымдарының Каспий теңізі солтҥстік бӛлігінің 

тҥбінің "Центральная" геологиялық қҧрылымында пайдалы қазбаларға геологиялық 

зерделеу, барлау және ӛндіру жҥргізу мҥмкіндігін қамтамасыз етуге бағытталған. 

Комитет осы заң жобасын жҧмысқа алуға және ол бойынша қорытынды әзірлеуге 

дайын. Қолдауларыңызды сҧраймын. 

 

ТӚРАҒА. Қҧрметті әріптестер, қарсылық жоқ қой? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Онда қаулының жобасы сіздерде бар. Сол бойынша дауыс берулеріңізді 

сҧраймын. Дауыс беру режимі қосылсын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Қаулы қабылданды. 

Келесі мәселе - "Тәуелсіз Мемлекеттер Достастығына қатысушы мемлекеттердің 

аумақтарында бірлескен жедел-тергеу топтарын қҧру тәртібі және олардың қызметі 

туралы келісімді ратификациялау туралы" Қазақстан Республикасы Заңының жобасы 

бойынша қорытынды әзірлеу жӛнінде. Бҧл мәселе бойынша да сӛз депутат Әшімбаев 

Мәулен Сағатханҧлына беріледі. 

 

ӘШІМБАЕВ М.С. Қҧрметті Бақтықожа Салахатдинҧлы! Қҧрметті әріптестер! Осы 

келісім тараптардың аумағында ӛзара байланысты қылмыстарды ашу және тергеп-тексеру 

ҥшін бірлескен жедел-тергеу топтарын қҧру мәселелерін реттейді. 

Комитет осы заң жобасын жҧмысқа алуға және ол бойынша қорытынды әзірлеуге 

дайын. Қолдауларыңызды сҧраймын. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Қандай пікірлеріңіз болады? 

 

ОРНЫНАН. Қолдаймыз. 

 

ТӚРАҒА. Онда қаулының жобасы сіздерде бар, сол бойынша дауыс берулеріңізді 

сҧраймын. Дауыс беру режимі қосылсын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Қаулы қабылданды. 

Келесі мәселе - "Жәбірленушілерге зиянды ӛтеу қоры туралы" Қазақстан 

Республикасы Заңының жобасы бойынша қорытынды әзірлеу жӛнінде. Бҧл мәселе 



бойынша сӛз Заңнама және сот-қҧқықтық реформа комитетінің тӛрағасы депутат Әбдіров 

Нҧрлан Мәжитҧлына беріледі. 

 

ӘБДІРОВ Н.М. Қҧрметті Бақтықожа Салахатдинҧлы! Қҧрметті әріптестер! 

Парламент Мәжілісіне "Жәбірленушілерге зиянды ӛтеу қоры туралы" Қазақстан 

Республикасы Заңының жобасы келіп тҥсті. 

Заң жобасы Қазақстан Республикасы Президентінің 2014 жылғы 9 сәуірдегі №278 

ӛкімімен бекітілген Қылмыстық заңның және қылмыстық сот ӛндірісінің жаңа моделіне, 

жетілдірілген әкімшілік қҧқық бҧзушылық туралы заңнамаға және қылмыстық жазаларды 

атқару жҥйесіне кӛшу жӛніндегі бірыңғай мемлекеттік іс-қимыл жоспарының 17-

тармағын орындау мақсатында әзірленген. 

Заң жобасы Қазақстан Республикасы Қылмыстық процессуалдық кодексінің 173-

бабына сәйкес жәбірленушілерге зиянды ӛтеу қорын қҧру арқылы қылмыстық қҧқық 

бҧзушылықтардың жәбірленушілерге келген зиянды ӛтеу саласында пайда болатын 

қоғамдық қатынастарды, сондай-ақ оларды ӛтеудің қҧқықтық, әлеуметтік және 

ҧйымдастырушылық негіздерін реттеуге бағытталған. 

Қаулы жобасы сіздерде бар. Қолдауларыңызды сҧраймын. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Қандай пікірлеріңіз болады? 

 

ОРНЫНАН. Қолдаймыз. 

 

ТӚРАҒА. Онда қаулының жобасы сіздерде бар, сол бойынша дауыс берулеріңізді 

сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Қаулы қабылданды. 

Келесі мәселе - "Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 

Жәбірленушілерге зиянды ӛтеу қоры қызметінің мәселелері бойынша ӛзгерістер мен 

толықтырулар енгізу туралы" Қазақстан Республикасы Заңының жобасы бойынша 

қорытынды әзірлеу жӛнінде. Бҧл мәселе бойынша да сӛз депутат Нҧрлан Мәжитҧлы 

Әбдіровке беріледі. 

 

ӘБДІРОВ Н.М. Қҧрметті Бақтықожа Салахатдинҧлы! Қҧрметті әріптестер! 

Парламент Мәжілісіне "Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 

Жәбірленушілерге зиянды ӛтеу қоры қызметінің мәселелері бойынша ӛзгерістер мен 

толықтырулар енгізу туралы" Қазақстан Республикасы Заңының жобасы келіп тҥсті.  

"Жәбірленушілерге зиянды ӛтеу қоры туралы" Заң жобасына ілеспелі болып 

табылатын бҧл заң жобасы да Қазақстан Республикасы Президентінің 2014 жылғы 9 

сәуірдегі №278 ӛкімін жҥзеге асыру мақсатында әзірленген. 

Қаулы жобасы сіздерде бар. Қолдауларыңызды сҧраймын. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Қандай пікірлеріңіз болады? 



 

ОРНЫНАН. Қолдаймыз. 

 

ТӚРАҒА. Онда қаулының жобасы сіздерде бар, сол бойынша дауыс берулеріңізді 

сҧраймын. Дауыс беру режимі қосылсын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Қаулы қабылданды. 

Қҧрметті әріптестер, келесі мәселе - "Қазақстан Республикасының Ҥкіметі мен 

Сауд Арабиясы Корольдігінің Ҥкіметі арасындағы табысқа салынатын салықтарға 

қатысты қосарланған салық салуды болдырмау және салық салудан жалтаруға жол бермеу 

туралы конвенцияны және оған Хаттаманы ратификациялау туралы" Қазақстан 

Республикасы Заңының жобасы жӛнінде. Баяндама жасау ҥшін сӛз Қазақстан 

Республикасының Қаржы министрі Бақыт Тҧрлыханҧлы Сҧлтанов мырзаға беріледі.  

 

СҦЛТАНОВ Б.Т. Қҧрметті Бақтықожа Салахатдинҧлы! Қҧрметті депутаттар! 

Сіздерге қолдау ҥшін ҧсынылып отырған конвенцияны ратификациялау: 

біріншіден, уағдаласушы мемлекеттердің резиденті болып табылатын заңды және 

жеке тҧлғалардың табыстарына қосарланған салық салуды жоюға мҥмкіндік береді. 

Салық тӛлеушіге бір рет, яғни уағдаласушы мемлекеттердің бірінде ғана салық тӛлеу 

рәсімі бекітіледі, ал әріптес мемлекет салықтың тӛленген сомасын есепке жатқызады; 

екіншіден, инвестициялар ҥшін қолайлы жағдай жасау арқылы Қазақстан мен Сауд 

Арабиясы арасындағы экономикалық ынтымақтастықты нығайтып, кеңейтуге жол ашады; 

ҥшіншіден, екі мемлекетің қҧзыретті органдары арасында салық мәселелері 

бойынша ақпарат алмасу арқылы салықтан жалтаруларды болдырмау мәселесін шешуге 

кӛмектеседі. 

Конвенцияның жекелеген баптары қызметін уағдаласушы мемлекеттерде жҥзеге 

асыратын әртістердің, спортшылардың, мемлекеттік қызметшілердің, студенттердің, 

оқытушылар мен зерттеушілердің табыстары мен ӛзге де тӛлемдеріне салық салу тәртібін 

кӛрсетеді. 

Енді Сауд Арабиясымен ӛзара сауда туралы статистикалық деректерге тоқтала 

кеткен жӛн. 

Қазақстан мен Сауд Арабиясы Корольдігі арасындағы тауар айналымы соңғы 10 

жылда 268 миллион АҚШ долларын, оның ішінде 2015 жылы 16 миллион АҚШ долларын 

қҧрады. Қара металдан жасалған бҧйымдар, тазартылған мыс және мыс қоспалары 

еліміздің экспортының негізгі баптары болып табылады. Импорт қҧрылымында дәрілік 

заттар мен пластмассалар сияқты тауарлар басымдыққа ие. Сауд Арабиясынан шетелдік 

инвестициялар Қазақстан Республикасына соңғы 10 жылда 94 миллион АҚШ долларын, 

оның ішінде 2015 жылы 8 миллион АҚШ долларын қҧрады. 

Конвенцияны іске асыру мемлекеттік бюджеттен қаржы шығындарын талап 

етпейді. 

Конвенцияны ратификациялау мемлекеттер арасында экономикалық қарым-

қатынастарды кеңейтуге қосымша серпін береді, қолайлы инвестициялық ахуал жасайды. 

Қҧрметті депутаттар, осы конвенцияны ратификациялау бойынша оң шешім 

қабылдауларыңызды сҧраймын. 



Назарларыңыз ҥшін рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Баяндама аяқталды. Енді сҧрақ беру рәсіміне кӛшеміз. 

Сӛз депутат Қҧсайыновқа беріледі. 

 

ҚҦСАЙЫНОВ С.Д. Рақмет, қҧрметті Бақтықожа Салахатдинҧлы. 

Мен қаралып отырған заң жобасын толығымен қолдаймын, дегенмен 

баяндамашыдан келесі мәселелерді нақтылағым келіп отыр. 

Қҧрметті Бақыт Тҧрлыханҧлы! Осы конвенцияда оқытушыларға, ғылыми 

қызметкерлерге, студенттерге, тағылымдамадан ӛтушілер мен мемлекеттік қызметшілерге 

салық салуды реттейтін нормалар бар. Конвенция осы санаттағы азаматтарға не беретінін 

тҥсіндіріп ӛтсеңіз? 

Бҥгінгі кҥні Сауд Арабиясында Қазақстанның қанша азаматы және Қазақстанда 

Сауд Арабиясының қанша азаматының жҥргенін айтсаңыз. 

 

СҦЛТАНОВ Б.Т. Сҧрағыңызға рақмет. 

Сауд Арабиясына Қазақстаннан мемлекеттік қызметшілер және студенттер 

жіберілген кезде, оларға жалақысы немесе стипендиясы берілгенде Қазақстаннан салығын 

тӛлейді, ал оқытушылар мен зерттеушілер Сауд Арабиясына жіберілгенде, олар табыс 

салығынан босатылатын болады. Дәл сол сияқты, мысалы, Сауд Арабиясынан келген 

студенттер болса, мемлекеттік қызметшілер мен басқа да тҧлғалар болса, оларға да 

осындай рәсім сақталады. 

Статистиканы айта кетсем, қазіргі кҥні Қазақстан Республикасының 64 азаматы 

Сауд Арабиясында оқуда, ал бізде олардың студенттері тіркелмеген. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Қаратаев Фахриддин Әбдінабиҧлына беріледі. 

 

ҚАРАТАЕВ Ф.Ә. Рақмет, қҧрметті Бақтықожа Салахатдинҧлы. 

Аталған заң жобасын қолдай отырып, мен баяндамашыға қоятын екі сҧрағым бар. 

Қҧрметті Бақыт Тҧрлыханҧлы! Талқыланып отырған келісімнің 5-бабында 

кӛрсетілген "тҧрақты мекеме" термині нені білдіреді? 

Екінші сҧрақ. Қолданыстағы салық келісімдеріне ӛзгерістер енгізу жоспарланып 

отыр ма? 

 

СҦЛТАНОВ Б.Т. Рақмет. 

"Тҧрақты мекеме" деген ол Қазақстан Республикасына резидент емес тҧрақты 

қызмет орны болып табылады. Мысалы, жҧмыстар мен қызмет кӛрсету жағында тҧрақты 

мекеме алты айдың ішінде ашылу қажет. Ал табиғи ресурстарды барлау жҧмыстарын 

ӛткізген кезде немесе ӛндіру жҧмыстарын жҥргізген кезде осындай тҧрақты мекеме 

бірінші кҥннен бастап ашылу қажет. 

Кешіріңіз, екінші сҧрақты қайталап жіберсеңіз. 

 



ҚАРАТАЕВ Ф.Ә. Екінші сҧрақ. Қолданыстағы салық келісімдеріне ӛзгерістер 

енгізу жоспарланып отыр ма? 

 

СҦЛТАНОВ Б.Т. Қазіргі кҥні біз осындай жҧмысты жҥргізіп жатырмыз. Жалпы, 49 

елмен осындай конвенцияларға қол қойылған. Бірақ қазіргі кҥні біз алты мемлекетпен 

осындай келісімшартқа келіп отырмыз, ӛзгерістер туралы. ОЭСР-дің моделдік 

конвенциясына 2008 жылдан бері біраз ӛзгерістер енгізілген. Біздің де салық заңнамасына 

ӛзгерістер енгізілгеннен кейін, осы конвенцияларға ӛзгерістер енгізу туралы жҧмысты 

жҥргізіп жатырмыз. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Ахметов Сапар Қайратҧлына беріледі. 

 

АХМЕТОВ С.Қ. Рақмет, қҧрметті Тӛраға. 

Заң жобасымен конвенцияға қатысушы мемлекеттердің резиденттері болып 

табылатын заңды және жеке тҧлғалардың табыстарына қосарланған салық салуды 

болдырмау кӛзделген. Ол ӛте дҧрыс. Ӛйткені бҧл ереже қатысушы мемлекеттер арасында 

экономикалық қарым-қатынасты нығайтып, инвестиция тарту ҥшін қолайлы жағдай 

жасайды. Осыған орай Бақыт Тҧрлыханҧлына бір сҧрағым бар. 

Конвенциялардың ережелері бойынша Қазақстан Республикасында салықтың 

қанша тҥрі қарастырылған? Рақмет. 

 

СҦЛТАНОВ Б.Т. Конвенция бойынша салық тҥріне табыстан алынатын салықтар 

жатады, ол - корпоративтік табыс салығы және жеке тҧлғалардың салығы. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Қаракен Қҧралай Әнуарқызына беріледі. 

 

ҚАРАКЕН Қ.Ә. Рақмет, қҧрметті Бақтықожа Салахатдинҧлы. 

Мен де қаралып отырған заң жобасын қолдаймын. Сонымен бірге баяндамашыға 

сҧрақ қойғым келіп отыр. 

Қҧрметті Бақыт Тҧрлыханҧлы! Осындай қосарланған салықты болдырмау 

конвенциясы Қазақстан тарапынан қанша мемлекетпен жасалды? Рақмет. 

 

СҦЛТАНОВ Б.Т. Жаңа мен айтып кеттім, осындай қосарланған салықты жою 

туралы конвенцияға 49 мемлекетпен қол қойылған. Қазіргі кҥні біз қосымша тағы алты 

елмен осындай келіссӛз жҥргізіп жатырмыз. Алты мемлекетпен ӛзгеріс туралы 

келісімдерге келдік. Чехиямен бір хаттамаға қол қойылып, былтырғы жылы Парламентте 

ратификацияланған болатын. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Казанцев Павел Олеговичке беріледі. 

 

КАЗАНЦЕВ П.О. Спасибо, уважаемый Бактыкожа Салахатдинович. 

Я поддерживаю данный законопроект. Бахыт Турлыханович, прошу ответить на 

такие вопросы. 



27 апреля Глава государства Нурсултан Абишевич Назарбаев встречался с минист-

ром иностранных дел Королевства Саудовская Аравия. Состоялся достаточно обширный 

диалог по вопросам экономического сотрудничества в торгово-экономической, финансо-

во-инвестиционной, нефтехимической, культурно-гуманитарной и других сферах. Вы 

сказали, что конвенция будет способствовать увеличению товарооборота и инвестицион-

ной активности между нашими государствами. В этой связи у меня два вопроса: 

- каковы прогнозы министерства по количественным и качественным показателям 

роста инвестиционной активности; 

- в каких проектах, программах и направлениях инвестиционная активность будет 

реализоваться прежде всего? Спасибо. 

 

СҦЛТАНОВ Б.Т. Действительно, о показателях товарооборота и инвестициях я 

уже говорил - 268 миллионов долларов за десять лет, 94 миллиона долларов инвестиций 

Саудовской Аравии. Чтобы развивать этот потенциал, нужны как раз такие конвенции. 

Статистика показывает, что за последние десять лет по тем странам, с которыми такие 

конвенции были заключены, инвестиции составили 169 миллиардов долларов (81,4 про-

цента от всех инвестиций за эти десять лет). По Саудовской Аравии проводится соответ-

ствующая работа межправительственной комиссией. 

С нашей стороны были предложены инициативы по совместной реализации ряда 

проектов по нефтепереработке, инфраструктуре нефтегазового сектора, строительной 

индустрии и фармацевтике. Пока есть один проект по фармацевтической отрасли, к кото-

рому предприниматели Саудовской Аравии проявили интерес, то есть реализация совме-

стного проекта на территории Казахстана. Спасибо. 

 

 

ТӚРАҒА. Қҧрметті депутаттар, тағы сҧрақтарыңыз бар ма? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Бақыт Тҧрлыханҧлы, рақмет Сізге. Орныңызға отырыңыз. 

Енді қосымша баяндама жасау ҥшін сӛз Халықаралық істер, қорғаныс және 

қауіпсіздік комитетінің мҥшесі депутат Ержан Қҧдайберген Тӛлепҧлына беріледі. 

 

ЕРЖАН Қ.Т. Рақмет, Бақтықожа Салахатдинҧлы. 

Қҧрметті әріптестер! Негізгі баяндамашы қаралып отырған мәселенің мәнін жан-

жақты айтып ӛтті. Мен келесі мәселелерге тоқталып ӛтейін. 

Осы конвенция Экономикалық ынтымақтастық және даму ҧйымы мен Біріккен 

Ҧлттар Ҧйымы әзірлеген ҥлгілік Салық келісімі моделдерінің негізінде әзірленді.  

Конвенция мен хаттаманы Арабиясы Корольдігінің тарапы ратификациялаудан 

ӛткізді. 

Заң жобасы бойынша Мәжілістің барлық комитеттері оң қорытындыларын берген. 

Заң жобасы жҧмыс топтарының және комитеттің отырыстарында қаралды. 



Жоғарыда баяндалғанды ескере отырып, Халықаралық істер, қорғаныс және 

қауіпсіздік комитеті осы заң жобасын мақҧлдап, Сенатқа жіберуді ҧсынады. 

Қолдауларыңызды сҧраймын. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет, Қҧдайберген Тӛлепҧлы. 

Қҧрметті депутаттар, енді заң жобасын талқылауға кӛшеміз. 

Слово предоставляется депутату Бычковой Светлане Федоровне. 

 

БЫЧКОВА С.Ф. Уважаемый Председатель! Уважаемые коллеги! Практика избе-

жания двойного налогообложения и предотвращения уклонения от уплаты налогов на 

мировом пространстве регулируется рядом многосторонних конвенций, таких как мо-

дельное Соглашение по экономическому сотрудничеству и развитию Организации эконо-

мического сотрудничества и развития, модельная Конвенция ООН о двойном налогооб-

ложении между развивающимися странами, и заключенными двусторонними договорами, 

к каковым относится и рассматриваемая конвенция. Подробное ее содержание было ос-

вещено предшествующими докладчиками. Оно включает все позиции, необходимые для 

такого рода документов. 

Хочу подчеркнуть, что подлежащая ратификации конвенция между Правительст-

вом Республики Казахстан и Правительством Королевства Саудовская Аравия является 

одним из более чем сорока подобных актов, предусматривающих устранение двойного 

налогообложения доходов юридических и физических лиц, резидентов Казахстана и каж-

дого из договаривающихся с ним государств. 

Конечными ее целями являются укрепление и расширение экономического сотруд-

ничества между Казахстаном и Королевством Саудовская Аравия путем укрепления ста-

бильности налоговых отношений, снижения налоговой нагрузки на иностранные компа-

нии, ведущие деятельность в нашем государстве, и, как следствие, увеличение товарообо-

рота и инвестиций между нашими странами. 

На основании вышеизложенного предлагаю одобрить обсуждаемый законопроект. 

Спасибо за внимание. 

 

ТӚРАҒА. Қҧрметті әріптестер, тағы талқылауға қатысамын деген депутаттар бар 

ма? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Онда бір ғана ҧсыныс тҥсті - заң жобасын тҧтастай мақҧлдау жӛнінде. 

Осы ҧсынысты дауысқа қоямын. Дауыс берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Шешім қабылданды. 

Енді осы мәселе бойынша қаулы қабылдауымыз керек. Сол бойынша дауыс 

берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Қаулы қабылданды. 

Осы мәселе бойынша шақырылған азаматтарға рақмет. Сау болыңыздар. 

Қҧрметті әріптестер, бҥгінгі кҥн тәртібіндегі мәселелердің бәрін қарап болдық. 



Енді депутаттық сауалдарды жариялауға кӛшеміз. 

Сӛз депутат Нурумов Шаймардан Усаиновичке беріледі. 

 

НУРУМОВ Ш.У. Рақмет, қҧрметті Тӛраға. 

Біздің депутаттық сауалымыз Ауыл шаруашылығы министрі Мырзахметовке 

жолданады. 

"Қҧрметті Асқар Исабекҧлы! Аграрлық сектор мемлекет экономикасының аса 

маңызды саласының бірі болып табылады. Ӛйткені ауыл шаруашылық ӛнімдерін 

жеткілікті дәрежеде ӛндіретін ел ғана толық тәуелсіз ел болып саналады. Еліміз ауыл 

шаруашылығы саласының мҥмкіндігі мол және зор потенциалы бар. Климаттық 

әралуандылық елімізге дәнді дақылдардың басым кӛпшілігін ӛндіруге және мал 

шаруашылығын ауқымды деңгейде дамытуға зор мҥмкіндік береді. Бірақ аталмыш саланы 

дамыту барысында атқарылып жатқан шаруалардың жеткілікті деңгейде болмай отырған 

жайы бар. 

Осы жылдың 4-6 мамыры аралығында Мәжіліс депутаттарының ӛңірлерге іссапары 

аясында біз Қостанай облысында болдық. Елімізде астық ӛндіруде жетекші ӛңірлердің 

бірі болып саналатын бҧл ӛңірде тҧрғындардың кӛптеген келелі мәселелерін қарадық. 

Елмен кездесу барысында жиі қойылған сҧрақтардың бірі - астық қоймаларын салуға 

арналатын жеңілдетілген несиелер. Шаруалар астық ӛнімдерін ӛндіру барысында астық 

қоймалары тапшылығын кӛріп жатыр. Сақтау қоймаларының жетіспеуінен жиналған 

астықты қысқа мерзімде және арзан бағаға ӛткізіп жіберуге мәжбҥр болып жатыр. Бҧл ӛз 

кезегінде табыстың тиісті деңгейде тҥспеуіне әкеп соғуда. Осы мәселені реттеуге 

бағытталған қандай іс-шаралар Ҥкімет тарапынан қолға алынып жатыр? 

Осы депутаттық сауалға "Қазақстан Республикасының Парламенті және оның 

депутаттарының мәртебесі туралы" Қазақстан Республикасы Конституциялық заңының 

27-бабына сәйкес жазбаша жауап беруіңізді сҧраймыз. 

Қҧрметпен депутаттар Ш.Нурумов, И.Клименко". Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Пішембаев Мейрам Қҧдайбергенҧлына беріледі. 

 

ПІШЕМБАЕВ М.Қ. Рақмет, Бақтықожа Салахатдинҧлы. 

Наш депутатский запрос адресован Премьер-Министру Республики Казахстан. 

"Павлодарская область занимает одно из первых мест в Республике Казахстан по 

уровню онкологической заболеваемости и смертности от злокачественных новообразова-

ний. 

За 2015 год показатель заболеваемости в области составил 298 человек на 100 ты-

сяч населения. Показатель смертности составил 141 человек на 100 тысяч населения. От-

мечается рост показателя болезненности в 2014 году - 1294 на 100 тысяч населения, в 2015 

году - 1338, что свидетельствует о накоплении онкологических больных в области. На 

учете в областном онкологическом диспансере на начало 2016 года состоит более 10 ты-

сяч человек. Ежегодно в области регистрируются более 2 тысяч лиц, впервые заболевших 

злокачественными новообразованиями. 



Областной онкологический диспансер рассчитан на 160 круглосуточных коек и 20 

коек дневного пребывания. Больница размещена в двух зданиях, территориально находя-

щихся в разных частях города. Основной корпус размещен в приспособленном здании, 

1960 года постройки, в бывшем общежитии, не соответствует в полном объеме санитар-

ным правилам и нормам. На одном этаже коридорного типа размещено до пяти структур-

ных подразделений. Операционный блок развернут на первом этаже, реанимационное 

отделение находится на третьем этаже, что создает трудности при транспортировке по-

слеоперационных больных. Корпус радиологического отделения, куда возят больных на 

лечение после операций, находится на расстоянии 5-6 километров (вообще в другом конце 

города). 

В связи с высокой онкологической заболеваемостью имеет место очередность на 

госпитализацию больных. Большое количество нуждающихся в оказании амбулаторной 

помощи вызывает проблему очередей в диспансерном отделении. 

Депутаты Мажилиса Парламента четвертого и пятого созывов неоднократно обра-

щались к Вам по строительству данного объекта. 

С учетом роста заболеваемости контингента онкологических больных в обществе 

необходимо строительство типового здания онкологического диспансера на 200 коек. 

В настоящее время разработана проектно-сметная документация на общую сумму 

7,2 миллиарда тенге. Получено заключение госэкспертизы от 1 августа 2015 года по рабо-

чему проекту "Строительство областного онкологического центра в городе Павлодаре". 

Начало строительства было запланировано на 2015 год, но в связи с экономической си-

туацией в стране строительство отменено. 

Учитывая крайнюю востребованность данного объекта, просим Вас предусмотреть 

выделение финансовых средств на сумму 800 миллионов тенге на начало строительства в 

2017 году. 

С уважением депутаты Мажилиса Парламента Пшембаев, Курманова, Нуркина, 

Суслов, депутаты Сената Парламента Бобров, Кубенов, Кузеков". 

 

ТӚРАҒА. Слово предоставляется депутату Щегельскому Глебу Анатольевичу. 

 

ЩЕГЕЛЬСКИЙ Г.А. Наш депутатский запрос адресован Премьер-Министру Рес-

публики Казахстан. 

"Уважаемый Карим Кажимканович! 11 мая 2016 года члены рабочей комиссии при 

фракции партии "Нҧр Отан" в Мажилисе Парламента Республики Казахстан по контролю 

за целевым и эффективным расходованием бюджетных средств, выделяемых из Нацио-

нального фонда Республики Казахстан на реализацию Государственной программы ин-

фраструктурного развития "Нҧрлы жол" на 2015-2019 годы по направлению "Развитие 

транспортно-логистической инфраструктуры", посетили строящийся новый пассажирский 

терминал и реконструируемую взлетно-посадочную полосу аэропорта города Астаны, 

входящие в Государственную программу инфраструктурного развития "Нҧрлы жол". Сда-

ча данных объектов в эксплуатацию запланирована в 2017 году в преддверии междуна-

родной выставки "ЭКСПО-2017". 



В настоящее время на строительство вышеуказанных объектов из средств респуб-

ликанского бюджета выделено 29 миллиардов тенге, из которых уже освоено 26,7 милли-

арда тенге. При этом из средств Национального фонда Республики Казахстан также за-

планировано выделение дополнительных средств в размере 10 миллиардов тенге. 

На встрече с руководством международного аэропорта Астаны были озвучены опа-

сения о несвоевременном вводе в эксплуатацию объектов в связи с задержкой финансиро-

вания, возникающей вследствие прохождения длительной процедуры получения положи-

тельного экономического заключения от уполномоченных органов Республики Казахстан. 

При соблюдении сроков их рассмотрения в соответствии с регламентом положительное 

решение данного вопроса ожидается не ранее августа-сентября текущего года. 

Принимая во внимание сжатые сроки строительства вышеуказанных объектов и 

учитывая их стратегическое значение для страны, считаем целесообразным взять на кон-

троль своевременное финансирование и выделение предусмотренных средств.  

О результатах рассмотрения просим проинформировать в установленные законом 

сроки. 

С уважением депутаты, члены фракции "Нҧр Отан" Щегельский, Мамраев, Нур-

манбетова, Сапарова, Тиникеев, Утебаев, Шарапаев, Шиповских". Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Ахметбеков Жамбыл Әужанҧлына беріледі. 

 

АХМЕТБЕКОВ Ж.Ә. Рақмет, қҧрметті Тӛраға. 

Наш депутатский запрос адресован Премьер-Министру Республики Казахстан Ма-

симову. 

"Уважаемый Карим Кажимканович! Год за годом в Казахстане активно развивается 

деятельность сетевых компаний, то есть сетевого маркетинга, так называемый MLM. Чем 

больше активизируется их деятельность, тем больше страдают широкие слои населения, 

то есть наш народ. 

Сетевой маркетинг - концепция реализации товаров и услуг, основанная на созда-

нии сети независимых дистрибьюторов (сбытовых агентов). То есть это то же самое, как 

финансовая пирамида. Это вид бизнеса, который якобы приносит доход, но он основан на 

лжи и обмане простого народа. По их мнению, сетевой маркетинг якобы обеспечивает 

занятость людей и приносит доход, но на самом деле все наоборот. 

Проанализировав деятельность MLM-компаний, можно сделать вывод, что дея-

тельность сетевого маркетинга фактически и есть финансовая пирамида, которая объявле-

на вне закона в Казахстане с 2014 года, но они прикрываются реализацией товаров. Ос-

новными товарами реализации обычно являются биологически активные добавки, косме-

тические средства и другие товары широкого потребления, продаваемые порой за повы-

шенные цены, тогда как сами товары не являются никаким дефицитом в нашей стране. 

Любая схема деятельности сетевого маркетинга заинтересована только в привлече-

нии все большего и большего количества участников. В конечном счете жертвами дея-

тельности МLМ-компаний становятся обычные люди, а основными жертвами являются 

социально уязвимые слои населения. 



В Казахстане жертвами сетевого маркетинга уже стали многие, они исчисляются не 

единицами, не десятками, а сотнями и тысячами. В действительности сетевой маркетинг - 

это необоснованные расходы семьи, разрушенные судьбы, осиротевшие дети. То есть мы 

отдаем наш народ на растерзание этих недобропорядочных компаний. Все это ведет к 

социальному кризису в обществе. 

По оценкам экспертов, 90 процентов товаров сетевого маркетинга в основном по-

падают на наш рынок и реализуются контрабандным путем. Таким образом, государст-

венная казна недополучает такое же количество налогов. Все это способствует развитию 

теневой экономики в Казахстане. Среди МLМ-компаний нет ни одной казахстанской ком-

пании. То есть все социальные агенты работают на чужого дядю, притом сами не особо 

зарабатывая. 

На деятельность сетевого маркетинга существуют законодательные ограничения в 

таких странах, как Корея, Китайская Народная Республика и Соединенные Штаты Амери-

ки. С 2012 года деятельность МLМ-компаний, то есть сетевого маркетинга, объявлена вне 

закона в Узбекистане. 

В Казахстане сегодня деятельность сетевого маркетинга не регулируется ни зако-

нами, ни другой специальной законодательной базой. Спрашивается, почему мы не учи-

тываем горький опыт несовершенства законодательства по долевому строительству, кото-

рый привел к социальному кризису? Вследствие этого государство до сих пор вкладывает 

большие финансовые средства для решения этого вопроса. Считаем, что законодательное 

нерегулирование деятельности МLМ-компаний может привести к аналогичному социаль-

ному кризису в нашем обществе. 

Мы, коммунисты, решительно осуждаем методы МLМ-компаний и требуем зако-

нодательно ограничить их деятельность в Казахстане. Мы призываем защитить свой на-

род и объявить деятельность сетевого маркетинга вне закона. 

Уважаемый Карим Кажимканович, на основании вышеизложенного фракция "На-

родные коммунисты" просит Вас рассмотреть вопрос ограничения деятельности МLМ-

компаний в Казахстане. 

С уважением депутаты, члены фракции "Народные коммунисты". Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Нҧрманбетова Жәмилә Нҥсіпжанқызына беріледі. 

 

НҦРМАНБЕТОВА Ж.Н. Қҧрметті Тӛраға! Қҧрметті әріптестер! Менің депутаттық 

сауалым Білім және ғылым министрі Сағадиевке жолданады. 

"Қҧрметті Ерлан Кенжеғалиҧлы! Біртҧтас халық идеясы негізіндегі "Мәңгілік Ел" 

қҧндылықтарының рухында келешек ҧрпақты тәрбиелеу білім беру процесіне 

инновациялық тәсілдерді ендіруді талап ететіні сӛзсіз. Қазақстанның жас ҧрпағы ҥш тілде 

еркін сӛйлесе алуы тиіс. Соған қарамастан елімізде ҥштілді білім беруді ендірудің 

тәсілдері мен тетіктері туралы мәселе ашық кҥйде қалып отыр. 

Ҥстіміздегі жылғы 13 мамырда Орталық коммуникациялар қызметінде ӛткен 

брифингте Қазақстан Республикасының Білім және ғылым министрлігінің ӛкілдері 

ҥштілді білім беруді ендіру және жаңартылған оқу мазмҧнын қарауға байланысты екі 

комиссия қҧрылатынын мәлімдеген болатын. Бескҥндік оқуға кӛшу, демалыс режимін 



сақтап қалу, ҥштілді білім беруді ендіруге тҥзетулер жасау комиссияларының атқарған 

жҧмысының нәтижесі болуы тиіс.. 

Комиссиялар алға қойылған міндеттерді тиімді іске асыру ҥшін педагогтар мен ата-

аналар қауымдастығының барлық ҧсыныстарын ескергені орынды. Сондықтан мынадай 

бірқатар мәселелерді қарастыруға ҧсынамыз. 

1. Комиссияға басқа да сарапшылармен қатар жалпы орта білім беру ӛкілдері, оның 

ішінде ауылдық жерлердегі мектептердің басшылары мен мҧғалімдерін қосу. 

Комиссиялар қызметінің аралық және қорытынды нәтижелері туралы халықты тҧрақты 

тҥрде хабардар ету. 

2. Ҥштілділікті ендіру мәселелерін қарау кезінде комиссиялардың ендіру 

қарқынына ғана емес, сонымен қатар ҥштілділікті ендірудің оңтайлы тетіктері мен 

нысандарын жасауға да мән беру. 

3. Мамандар дайындау деңгейінде жекелеген пәндерді ағылшын тілінде оқыту 

мҥмкіндігін қарастыру. Мысалы, жоғары оқу орындарында физика, химия, биология 

факультеттерінде ағылшын тіліндегі бӛлімдерді қайта ашу. Жалпы білім беретін 

мектептерде ресурстармен толық қамтамасыз етілу жағдайын ескере отырып, оқушылар 

мен ата-аналардың қалауы бойынша жоғары білім алуға саралай отырып дайындауды 

ендіру. 

4. Қазіргі уақытта жалпы білім беретін мектептердегі ағылшын тілді пән 

оқытушыларының ӛңірлер мен мамандықтарға шаққандағы санына талдау жасау. 

5. Жаңа білім мазмҧнын сынақтан ӛткізу бойынша 30-ға жуық пилоттық 

мектептердегі эксперименттің қорытындысын шығару және алдағы жҧмыстар ҥшін оның 

нәтижелерін ескеру. 

6. Ағылшын тіліндегі оқулықтарды сараптамадан және сынақтан ӛткізу сатылары 

мен мерзімдерінің қадамдық жоспарын қабылдау. 

7. Қысқа мерзімді ағылшын тілі курстарында оқыған және қайта даярлаудан ӛткен 

оқытушылар мен мҧғалімдерді бағалау жҥйесін қҧру мәселен қарау. 

8. Қазақстан Республикасының Білім және ғылым министрлігінің жанындағы 

Қоғамдық кеңес талқылау алаңына айналуы тиіс. Бҥгінгі кҥні Қоғамдық кеңестің бҧл 

мәселе бойынша ҧстанымы айқын емес. 

Халық кӛтерген осы мәселелерді қҧрылған комиссиялар қарап, олардың 

нәтижелері жҧртшылыққа жеткізілуі қажет. 

Жауабын Қазақстан Республикасының заңнамасымен белгіленген мерзімде 

беруіңізді сҧраймын. 

Қҧрметпен депутат Ж.Нҧрманбетова және Әлеуметтік-мәдени даму комитетінің 

мҥшелері мен Қазақстан халық Ассамблеясының бір топ депутаттары В.Божко, 

Н.Микаелян, Р.Ким, А.Мурадов, Н.Жҧмаділдаева". Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Абсатиров Кеңес Гарапҧлына беріледі. 

 

АБСАТИРОВ К.Г. Наш запрос адресован Министру сельского хозяйства Респуб-

лики Казахстан Мырзахметову. 



"Уважаемый Аскар Исабекович! Во фракцию ДПК "Ак жол" обращаются предпри-

ниматели и граждане Республики Казахстан, занятые в сфере агропромышленного ком-

плекса, по вопросу субсидирования сельскохозяйственной деятельности. 

С конца прошлого года руководство Министерства сельского хозяйства неодно-

кратно заявляло об отказе от погектарного субсидирования в растениеводстве с 2016 года 

и отмене субсидий в животноводстве с 2017 года в связи с переходом к инвестсубсидиям 

на вновь приобретаемую технику и оборудование, улучшение генетики, внедрение новых 

разработок и подготовку кадров. 

В частности, об этом предыдущий министр сельского хозяйства заявил на офици-

альном брифинге в службе центральных коммуникаций 7 октября 2015 года, а также в 

ряде других выступлений. 

При этом субсидированию в том числе подлежит приобретение импортной сель-

скохозяйственной техники, что означает поддержку даже не казахстанских, а зарубежных 

машиностроителей (под видом заботы об отечественных). 

Эти заявления вызвали обеспокоенность бизнес-сообщества, у которого имеются 

свои аргументы в поддержку погектарного субсидирования: хотя бы то, что техника заку-

пается один раз в пять-десять лет (это в лучшем случае), а текущие затраты на посевные и 

уборочные работы, как и на приобретение кормов, содержание животных происходят 

постоянно. 

Тем не менее в официальной газете "Казахстанская правда" 21 апреля 2016 года 

был опубликован приказ министра сельского хозяйства, где установлены правила субси-

дирования приоритетных сельскохозяйственных культур (зерновых и зернобобовых) 

именно на один гектар. Однако, по сообщениям обращающихся в партию "Ак жол" сель-

хозпредприятий, с начала текущего года субсидирование по погектарному методу практи-

чески прекращено. 

В этой связи вынуждены обратить Ваше внимание на то, что в рамках Евразийско-

го экономического союза Казахстан и без того в разы уступает нашим основным партне-

рам - Российской Федерации и Республике Беларусь - по объемам финансовой поддержки 

агропромышленного комплекса. Так, объемы государственной поддержки сельского хо-

зяйства в России составляют 10 процентов от стоимости продукции, в Белоруссии - 18 

процентов, а в Казахстане - менее 3 процентов. Результаты этого отставания мы наглядно 

видим на полках отечественных магазинов, где львиную долю занимают российские и 

белорусские продовольственные товары 

В то же время, начиная с этого года, вводится субсидирование затрат ревизионных 

союзов сельскохозяйственных кооперативов на проведение внутреннего аудита этих коо-

перативов, хотя Законом "О сельскохозяйственных кооперативах" уже предусмотрено 

возмещение расходов данных союзов за счет членских взносов. 

На основании вышеизложенного фракция Демократической партии "Ак жол" про-

сит ответить на следующие вопросы: 

- насколько оправдан пересмотр порядка субсидирования сельского хозяйства от-

раслевым министерством по одному лишь собственному усмотрению, без широкого об-

суждения с самими сельхозпроизводителями? Идущая в обществе дискуссия по земель-



ному вопросу наглядно показывает недопустимость игнорирования мнения людей по 

таким актуальным темам; 

- чем объясняется задержка погектарного субсидирования агропромышленного 

комплекса с начала текущего года, хотя оно было предусмотрено правилами, утвержден-

ными самим министерством? Будет ли оно продолжено и когда; 

- какие виды субсидий АПК действуют в текущем году и какие объемы финанси-

рования предусмотрены по каждому из них в разрезе регионов; 

- насколько обосновано субсидирование таких затрат, по сути, бюрократических 

структур, как ревизионные союзы сельскохозяйственных кооперативов в условиях, когда 

министерство не может обеспечить субсидиями самих сельхозпроизводителей? 

С уважением депутаты парламентской фракции ДПК "Ак жол". Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Насколько мне известно, в следующий четверг (26 мая) ожидается "круг-

лый стол" с приглашением министра сельского хозяйства и заинтересованных лиц из ве-

домств по вопросу субсидирования сельского хозяйства. Вы тоже можете принять уча-

стие. 

Сӛз депутат Жамалов Аманжан Мәкәрімҧлына беріледі. 

 

ЖАМАЛОВ А.М. Мой депутатский запрос адресован Генеральному прокурору 

Республики Казахстан. 

"С 1 января 2015 года вступили в силу новый Уголовный кодекс и Уголовно-

процессуальный кодекс Республики Казахстан, призванные гуманизировать и улучшить 

условия ведения бизнеса. Однако уголовное преследование все еще остается средством 

оказания давления на предпринимателей, своеобразной дубинкой в разрешении споров, в 

том числе между органами государственной власти и предпринимателями. Данное поло-

жение никак не способствует свободной и безопасной работе бизнеса. 

В 2015 году в производстве находилось 8850 уголовных дел в сфере экономиче-

ской деятельности, до суда доведено только 22 процента (1914 дел), то есть каждое пятое 

дело, осуждено 210 человек. 

Таким образом, в 80 процентах случаев предприниматели необоснованно находи-

лись в орбите уголовного преследования, а их бизнес фактически оказывался парализо-

ванным в связи с проведением многочисленных следственных действий, таких как нало-

жение ареста на имущество, изъятие вещественных доказательств, проведение допроса, 

содержание под стражей и так далее. Более того, в уголовный процесс вовлекались и дру-

гие компании, когда-либо вступавшие с ними в договорные отношения. 

Согласно новому УПК для уголовного преследования достаточно регистрации за-

явления, сообщения, рапорта в Едином реестре досудебных расследований (ЕРДР). Поря-

док регистрации определяется приказом Генеральной прокуратуры Республики Казахстан. 

В связи с такой "простотой" регистрации количество зарегистрированных уголов-

ных дел в сфере экономической деятельности увеличилось в 1,7 раза. Фактически налого-

вые и другие фискальные органы используют это как быстрый способ взыскания долгов 

взамен традиционного гражданско-правового механизма. 



К примеру, в сентябре 2015 года по результатам камеральных проверок предпри-

ятий, занятых на производстве бутилированной питьевой воды, соков и других безалко-

гольных напитков (ТОО "Adal SU", "ОБИС", "Либелла Ботлерс Алматы" и другие), нало-

говыми органами города Алматы выставлены уведомления о доначислении налога на 

добычу полезных ископаемых (НДПИ) на общую сумму свыше 31 миллиарда тенге. По 

данному факту сразу же было инициировано уголовное производство по статье 222 Уго-

ловного кодекса по факту уклонения от уплаты налогов со всеми вытекающими отсюда 

последствиями (аресты, закрытие предприятий и так далее).  

Следует отметить, что спор по НДПИ возник вследствие различного толкования 

норм Налогового кодекса. В дальнейшем он был рассмотрен Консультационном советом 

по вопросам налогообложения под председательством Премьер-Министра Республики 

Казахстан, где и было дано правильное толкование этих норм, уголовные дела были пре-

кращены. 

В соответствии со статьей 20 Налогового кодекса правоохранительным органам 

должны передаваться для процессуального решения только факты умышленного уклоне-

ния от налогов. На практике работа по установлению наличия умышленного уклонения от 

уплаты налогов фактически не проводится. Предприниматели уже в ходе уголовного пре-

следования вынуждены доказывать свою невиновность вместо возможности разрешать 

вопросы в порядке оспаривания в вышестоящих органах или гражданских судах. 

В целом, как правило, непредставление декларации или неправильное заполнение 

декларации рассматривается налоговыми органами как признак уголовного деяния, и 

материалы передаются в правоохранительные органы. 

Учитывая все вышесказанное, в целях защиты бизнеса от необоснованных дейст-

вий фискальных и правоохранительных органов предлагается установить, что в отноше-

нии предпринимателей досудебное расследование не начинается без подтверждающих 

данных. 

В частности, предлагаю закрепить в нормативно-правовых актах Генеральной про-

куратуры положение о том, что заявления или сообщения в отношении предпринимателей 

без подтверждающих данных не регистрируются, они направляются в контролирующий 

орган для ревизии либо проверки, а при наличии судебного разбирательства заявления 

рассматриваются после разрешения спора в порядке гражданского судопроизводства. 

С уважением депутат Жамалов". 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Дҥйсенбинов Берік Сәлімжанҧлына беріледі. 

 

ДҤЙСЕНБИНОВ Б.С. Рақмет, қҧрметті Тӛраға. 

"Ақ жол" партиясының бҧл депутаттық сауалы Қазақстан Республикасы Премьер-

Министрі Мәсімов мырзаға жолданады. 

"Қҧрметті Кәрім Қажымқанҧлы! Есін жиып, етегін қымтаған елдің ең бірінші қолға 

алатын басты мәселесі - шекара шебін бекемдеу. Бҧл тҧрғыда Қазақстан Президенті 

Нҧрсҧлтан Назарбаев тәуелсіздігіміздің алғашқы жылдарынан-ақ қимылдап, 

қайсарлықпен қайрат кӛрсетіп, мемлекеттік шекараны шегелеп, халықаралық 

келісімшарттарды бекітіп алды. 



Бҥгінгі халықаралық жағдайдағы тҧрақсыз дҥрбелеңдер мемлекеттің басты 

назарын осы мәселелерге аударуды талап етеді. 

Бҧл тарапта шалғай ауылдардың негізін сақтап қалушы маңызды факторлардың 

бірі - шекаралық ауылдардағы мектептердің жағдайы. 

Білім және ғылым министрлігінің мәліметтеріне сай елімізде орта есеппен жылына 

100 мектеп жабылады екен. Мектеп білім ордасы болумен бірге бҥгінде ауылдағы жҧмыс 

беретін орын, ауылдың қасиетті қара шаңырағы. Маңыздылығы жағынан ауылда 

орналасқан бір де бір мемлекеттік орган ауылдағы мектепке тең келе алмайды. 

Әсіресе Шығыс Қазақстан облысы, Солтҥстік Қазақстан, Қостанай, Павлодар, 

Ақмола, Батыс Қазақстан облыстарындағы шекаралық ауылдардың жағдайы сын 

кӛтермейді, халықты тҧрақтандыру мен шоғырландыру мәселелерін мемлекеттік деңгейде 

шҧғыл қолға алуымыз қажет. 

Сонымен қатар мектептің арқасында ауылға жас білімді мамандар тартылып, 

болашақта сол ауылдың тҧрғыны болуға себебін тигізеді. 

Егер жыл сайын шекара аумақтарында бес-алты мектеп жабыла берсе, 10-20 

жылдан кейін ауылда не қалатынын ӛздеріңіз есептей беріңіздер. Жыл сайын жабылған 

мектеппен бірге сол ауылдың шаңырағы қҧлап, ошағы ӛшті деп санаңыздар. Мҥмкін, 

шенеуніктерге жабылған мектеп саны тек қана цифр болса, бізге ол осы ауылдағы 

адамдардың, ауылдың тағдыры. 

Мысалы, бір ғана Шығыс Қазақстан облысы бойынша 1997-2011 жылдар 

аралығында ғана шекаралық аудандарда 45 елді мекен еліміздің картасынан жойылған, 20-

дан астам мектеп ӛз жҧмысын тоқтатқан. 2012 жылға дейінгі дерекке қарағанда, 15 жыл 

ішінде Зайсан, Қатонқарағай, Кҥршім, Ҥржар аудандарынан 85 мың адам кӛшіп кеткен. 

Бҧл аудандардың барлығы Қазақстанның шекаралық аумақтары. Шығыс Қазақстан 

облысында 2009-2010 оқу жылында балалар санының азаюына байланысты 19 мектеп, 

2010-2011 білім беру аралығында 17 мектеп, 2011-2012 оқу жылында 13 мектеп. 2012-

2013 оқу жылында облыс бойынша 20 жалпы білім беретін мектеп жабылып, 6 мектеп 

қайта ҧйымдастырылған. Қайта ҧйымдастырудың да тигізер кесірі кӛп, ӛйткені он бір 

жылдық мектептер тоғыз жылдық немесе тоғыз жылдық мектептер бастауыш мектептер 

мәртебесіне ауыстырылады. Бҧл да халықтың кӛшуіне ӛз әсерін тигізуде. Бҧл бҧдан бес 

жыл бҧрынғы бір ғана облыстағы дерек. Бҧндағы мектептердің жабылу себебі мектеп 

оқушыларының саны тиісті шекті мӛлшерге сай келмеуінде. 

Шекаралық аумақтарға орналасқан ауылдардағы халық санының азаю 

динамикасымен бірге жоғарыда кӛрсетілген нормативтер осы ауылдардағы мектептердің 

әрі қарай жабылуына ӛз ықпалын тигізе береді. 

Сондықтан тиісті бағдарлама қабылдаумен қатар, бірінші кезекте шекаралас 

ауылдарға қатысты орта мектептің нормативтерін 81 баладан 41 балаға дейін тҥсіру қажет 

деп санаймыз. Мысалы, кӛршілес Қытай, Ресей мемлекеттері шекаралық аудандарын 

мықтылау ҥшін бар кҥштерін салып жатқаны белгілі. Қытай Қазақстанмен шекаралас 

аудандарына халықты шоғырландырып, мызғымас қамалдар салып тастаса, Ресей Қиыр 

Шығыстағы шекаралық аудандарына кӛшіп барушылар ҥшін гектарлап жер телімдерін 

тегін беріп жатыр. 



Жақында баспасӛзде Жапониядағы трамвай мекемесі шет ауылдан қалаға 

қатынайтын жалғыз оқушы ҥшін трамвай бағытын екі жыл бойы жҧмыс істеткені 

жазылған. Шет ауылдағы бір оқушы мектебін бітіргенше, яғни жалғыз жолаушы ҥшін 

трамвай қатынасын тоқтатпау - Жапонияның жасампаз рухты ел екенін кӛрсетеді. Ал 

бізде жалғыз оқушы тҥгіл жҥздеген мектептер жабылып жатыр. 

Содан бері жалпы еліміз бойынша шекаралық аудандардағы халық саны одан 

сайын азайып келе жатыр. Ӛйткені жыл сайын кемінде ҥш-тӛрт мыңға жуық тҧрғын 

облыс орталықтарына қоныс аударуда. Егер бҧл елдің етегін жалаңаштап жатқан екпінді 

дереу тоқтатып, шҧғыл қолға алмасақ, шекара шебімізді қорғайтын халық қалмайды. 

Себебі шекараның мықты болуы, ондағы әскерлердің санына ғана емес, шеп бҧзбай 

отыратын халықтың санына да байланысты екені белгілі. 

Шекаралық аудандардың халық санының азаюы қиын-қыстау кезіміздегі 

оңтайландырудың оңай тимегенін білдіреді. Шекаралық аудандар тараған кезде жыл 

сайын кӛптеген мектеп жабылып, сол кезеңде 80-ге жуық ауыл толық жойылып кеткені 

баспасӛзде талай жазылған. 

Қорыта айтқанда, шекаралық ауылдардағы мектептерді сақтап қалу ҥшін 

мектептердегі оқушылардың тиісті шекті мӛлшерін кемітуді қолға алу керек. 

Қҧрметтен "Ақ жол" фракциясының депутаттары". Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Мҧсырман Кәрібай Иманжанҧлына беріледі. 

 

МҦСЫРМАН К.И. Рақмет, қҧрметті Тӛраға. 

"Қазақстан Республикасының Премьер-Министрі К.Қ.Мәсімовке. Депутаттық 

сауал. 

Қҧрметті Кәрім Қажымқанҧлы! 2006 жылғы 3 қазанда Орал қаласында Қазақстан 

Республикасы мен Ресей Федерациясы ҥкіметтерінің басшылары тарихи қалыптасқан тату 

кӛршілік қарым-қатынастарды ескере отырып, екі елдің шекара маңындағы аумақтары 

тҧрғындарының арасындағы шаруашылық, мәдени және басқа дәстҥрлі байланыстарды 

сақтап, дамыту мақсатымен олардың қазақстан-ресей мемлекеттік шекарасын кесіп 

ӛтуінің жеңілдетілген тәртібін енгізу туралы екіжақты келісімге қол қойған болатын. 

Қазақстан Республикасының Парламенті ратификациялаған аталмыш келісім әлі де заңды 

кҥшінде. 

Алайда қазіргі уақытта екі елдің мемлекеттік шекарасын жеңілдетілген тәртіппен 

кесіп ӛту орындарында Ресей Федерациясы шекаралық қызметінің қызметкерлері 

тарапынан қазақстандық азаматтардың қҧжаттарының келісімде кӛрсетілген №3 

қосымшаға сәйкес болмауына байланысты кедергі туындап отыр. Атап айтқанда, бҧл 

кедергі Қазақстан Республикасында азаматтарды тіркеу кітабы (тҧрғындарды есепке алу 

кітабы) мекенжай анықтамасымен алмастырылғандығына байланысты туындаған. Ресей 

шекарашылары бҧрынғыша қазақстандықтардан ӛздерінің жеке куәліктеріне немесе 

паспорттарына қоса келісімнің №3 қосымшасында тайға таңба басқандай етіп нақты 

кӛрсетілген азаматтарды тіркеу кітабынан (тҧрғындарды есепке алу кітабынан) ҥзінді 

кӛшірмені ҧсынуын талап етіп, оларды әуре-сарсаңға салуда. Бҧл туралы біздің жақында 

Ресей Федерациясының Омбы облысымен кӛршілес орналасқан Солтҥстік Қазақстан 



облысының Уәлиханов ауданының тҧрғындарымен болған кездесулеріміздің барысында 

орынды шағымдар айтылды. 

Осыған орай Сізден Қазақстан Республикасының Ҥкіметі мен Ресей 

Федерациясының Ҥкіметі арасындағы Қазақстан Республикасының және Ресей 

Федерациясының шекара маңындағы аумақтары тҧрғындарының қазақстан-ресей 

мемлекеттік шекарасын кесіп ӛтуі ҥшін жарамды қҧжаттар тізбесіне тиісті тҥзету енгізуді, 

атап айтқанда, азаматтарды тіркеу кітабынан (тҧрғындарды есепке алу кітабынан) ҥзінді 

кӛшірме болуының орнына мекенжай анықтамасы болуын енгізуді ӛтінемін. 

Осы депутаттық сауалға жауапты қолданыстағы заңнамаға сәйкес жазбаша тҥрде 

беруіңізді сҧраймын. 

Қҧрметпен депутат, "Нҧр Отан" партиясы фракциясының мҥшесі К.Мҧсырман". 

Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Қҧрметті әріптестер, депутаттық сауалдар аяқталды. Басқа сҧрақтарыңыз 

бар ма? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Онда Мәжілістің жалпы отырысы жабық деп жарияланады. Рақмет. Сау 

болыңыздар. 

 

ОТЫРЫСТЫҢ СОҢЫ. 

 

 

 

 


